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88523060سرویس  اقتصاد  ي

بانك ها پرداخت تسهيلات ساخت مسكن را متوقف 
كرده ان�د، اين خب�ري بود ك�ه در روزهاي گذش�ته 
سرپرست معاونت مسكن شهري بنياد مسكن انقلاب 
اسلامي استان البرز اعلام كرده است. نه تنها بانك ها 
نس�بت به وظيفه قانوني خود در پرداخت تسهيلات 
س�اخت مس�كن در دولت چهاردهم عم�ل نكردند، 
بلكه در يك تخلف آش�كار قانوني نس�بت به اجراي 
مصوبه شوراي عالي مسكن نيز سر باز زدند و از ابلاغ 
مبلغ جديد وام 800 ميليون توماني س�اخت مسكن 
نيز امتناع ورزيدن�د، اين در حالي اس�ت كه مردم و 
نمايندگان مردم نس�بت به اين اهمال كاري آش�كار 
بانك مركزي و ش�بكه بانكي اعتراض ج�دي دارند. 

     
جبار كوچكي نژاد، نماينده مجلس در گفت وگو با »جوان« 
با اش��اره به اهمال كاري بانك مركزي در ابلاغ ميزان وام 
جديد ساخت مسكن و از دست رفتن فرصت ساخت و ساز 
مسكن در كشور گفت: »تأمين مسكن به يكي از نيازهاي 
ضروري خانوارها تبديل شده است و دولت ها بايد براي اين 

مهم چاره انديشي كنند.« 
وي با بيان اينكه تسهيلات در توليد مسكن نقش بي بديلي 
دارد و بانك ها بايد در زمينه ارائه تس��هيلات مس��كن به 
مردم تمام تلاش خود را انجام دهند،افزود: »بانك ها در 
راستاي تأمين منابع حوزه س��اخت و ساز مسكن طبق 
قوانين عهده دار مسئوليت هايي هستند و بايد به آنها توجه 

جدي داشته باشند.« 
عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
شوراي اس��لامي با اش��اره به اينكه بانك ها طبق قانون 
بايد ۲۰ درصد از كل تسهيلات پرداختي شبكه بانكي را 
به مسئله ساخت مسكن اختصاص دهند، تصريح كرد: 
»همچنين بايد يادآور شوم اهميت وام ساخت مسكن 
در توسعه ساخت مسكن در شهرها و افزايش عرضه كلي 
مسكن در كشور اهميت بسياري دارد و بايد به اين مهم 

توجه شود.« 
كوچكي نژاد در ادامه با اشاره به اهمال كاري بانك مركزي 
در ابلاغ وام جديد ساخت مسكن بيان كرد: »حتماً تأخير 
در ابلاغ اين تسهيلات مي تواند فرصت زماني ساخت و ساز 

مسكن را از دست مردم بگيرد.« 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي افزود: »به واقع اگر اين قبيل تسهيلات در زمان 
مناسبي به دست مردم نرس��د آسيب رسان خواهد بود، 
چراكه اين موضوع باعث مي شود تا ساخت مسكن به درازا 
كشيده شود  آن هم در شرايطي كه با افزايش قيمت مصالح 
ساختماني مواجه هستيم و تورم آن رو به افزايش است.« 
اين نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: »بنابراين 
اهمال كاري بانك مرك��زي در ابلاغ وام جديد س��اخت 
مس��كن به بانك ها آن هم ب��راي تأمين مس��كن مردم، 

قابل پذيرش نيس��ت و بايد هرچه سريع تر در اين بخش 
اقدام كرد.« 

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي تأكيد كرد: »به واقع اهمال كاري بانك مركزي در 
ابلاغ ميزان وام جديد ساخت مسكن اثرگذار و بسيار مهم 

است و بايد رفع اين قبيل مشكلات مدنظر قرار گيرد.« 
اين نماينده مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: »در حال 
حاضر تنها بخشي كه جذابيت داشته و مورد استقبال مردم 
قرار مي گيرد و همچنين امكان آن وجود داشته و سودآور 
بوده و از جمله نيازهاي ضروري مردم قلمداد مي ش��ود، 
موضوع مسكن است كه بايد به آن توجه جدي داشت.« 

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي تصريح كرد: »بنابراين اهمال كاري بانك مركزي 
در ابلاغ ميزان وام جديد ساخت مسكن پذيرفتني نيست، 
چراكه بخش مسكن تنها بخش مولد ماست كه مي تواند 
قسمت زيادي از نياز جامعه را تأمين كند و مردم را نسبت 

به عملكرد دولت راضي نگه دارد.« 
   در زمينه پرداخت تس�هيلات مسكن به مردم 

موفق عمل نكرديم
بهروز محبي نجم آبادي، نماينده مجلس نيز در گفت وگو 
با »جوان« با اشاره به اهمال كاري بانك مركزي در ابلاغ 
ميزان وام جديد ساخت مسكن و از دست رفتن فرصت 
ساخت و ساز مسكن در كش��ور گفت: »در اينكه ساخت 
مسكن از جمله اولويت هاي اصلي كشور است، ترديدي 

نيست.« 
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي با اشاره به تصويب 
قوانيني همچون ماليات بر خانه هاي خالي، جهش توليد 
مسكن و كنترل و ساماندهي اجاره بها در مجلس يازدهم 
افزود: »همگي اين قوانين در اين مس��ير قرار داشت كه 
مسئله مسكن به عنوان يك موضوع مهم در سبد خانوار 

فشاري بر معيشت مردم وارد نكند.« 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي 

اسلامي تأكيد كرد: »به موجب قانون جهش توليد مسكن 
بانك ها بايد ۲۰ درصد از منابع خود را به تسهيلات حوزه 
مسكن اختصاص دهند. حتي در اين بخش جرم انگاري 
لازم هم در نظر گرفته شده و گفته شده است اگر بانكي 
اقدام به ارائه تس��هيلات در حوزه مسكن نكرد، از تراز آن 

كاسته شود.« 
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه بانك 
مركزي بايد نظارت صحيحي بر بانك ها داشته باشد، ادامه 
داد: »اهمال كاري بانك مركزي در زمينه عدم ابلاغ وام 

جديد مسكن پذيرفتني نيست.« 
وي با اشاره به قوانين مصرح مجلس در حوزه مسكن بيان 
كرد: »به موجب اين قوانين دستگاه ها ملزم به اجراي آن 
هستند، بنابراين وقتي اين قوانين به خوبي اجرا نمي شود 
اين ديگر وظيفه مجلس است كه در پي وظايف نظارتي 

خود، اين نظارت را داشته باشد.« 
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي با اشاره به افزايش 

قيمت مصالح ساختماني و ضرورت پرداخت تسهيلات 
مسكن از س��وي بانك ها به مردم بيان كرد: »به موجب 
قوانين حوزه مس��كن قرار بود تا دولت ها زمين رايگان و 
تسهيلات را در اختيار مردم قرار دهند. در حال حاضر ما 
در بخش ارائه زمين رايگان به مردم مشكلي نداريم اما در 

بحث تسهيلات خيلي موفق عمل نكرديم.« 
نجم آبادی ادامه داد: »همچنين م��ا در بحث آورده اوليه 
خانوارها در زمينه ساخت مسكن هم موفق عمل نكرديم. 
از سويي ديگر يك عده در كشور با ذهنيت طرح مسكن 
مهر 99 ساله به دنبال خانه دار شدن هستند، اين در حالي 
است كه با توجه به شرايط فعلي اين موضوع تحقق پيدا 

نمي كند.« 
وي تأكيد كرد: »امروز در يك ش��هر متوسط، اگر كسي 
بخواهد تسهيلات دريافت و ماهانه منابعي را در ازاي وام 
دريافتي پرداخت كند، باز بايد 7۰۰ ميليون تومان منابع 

داشته باشد تا بتواند خانه دار شود.« 

ش�فافيت و كاهش سهم 
حسينعباسآبادي

گزارش2
واس�طه گري در ب�ازار 
هزينه ه�اي  مس�كن، 
تحميلي به مردم را كاهش داده است به نحوي كه تنها در 
چند ماه از آغاز به كار س�امانه هاي راهبردي، هزار و ۶00 
ميلي�ارد توم�ان از هزينه ه�اي م�ردم در ح�وزه عقد 
قراردادهاي بخش مسكن كاهش يافته است. سامانه ها در 
دنياي معاصر نقش پررنگي براي دولت ها ايفا مي كنند. با 
اس�تفاده از آنها مي توانيم به امور مختلف در حوزه هاي 
متفاوت سامان دهيم و كارها را سريع تر پيش بريم. مسكن 
جزو حوزه هاي بسيار مهم است كه ساماندهي امور در آن 
از اهميت بسزايي برخوردار اس�ت. طي سال هاي اخير 
شاهد نوعي نابساماني در اين بخش هستيم. به ويژه رونق 
سوداگري در اين حوزه بسيار مشكل ساز شده است به 
 گون�ه ای ك�ه قيمت ه�ا ب�ه ص�ورت نجوم�ي افزايش 
يافت�ه و كنت�رل ام�ور تقريب�اً ناممكن ش�ده اس�ت. 

مجلس با درك لزوم ساماندهي امور در حوزه مسكن به 
تصويب قانون جهش توليد مسكن در راستاي افزايش 
عرضه پرداخت. در چارچوب همين قان��ون، راه اندازي 
س��امانه خودنويس به منظور عق��د قراردادهاي اجاره 
و خريد و فروش از س��وی طرفين معامل��ه بدون نياز به 
مشاوران املاك پيش بيني شده است. راه اندازي سامانه 
خودنويس به صرفه جويي ه��زار و6۰۰ ميليارد توماني 
منجر ش��ده كه نفع آن براي خريداران و فروش��ندگان 
واقعي اس��ت. با وجود رضايت حداكثري م��ردم از اين 
سامانه، شاهد مقاومت مشاوران املاك و جوسازي آنها 
عليه سامانه هستيم. اين امر قابل پيش بيني بود. انتظار 
مي رود دولت مقابل اين مقاومت ها عقب نشيني نكند و 
به گسترس هر چه بيشتر استفاده از سامانه مبادرت كند. 
س��امانه خودنويس يكي از مهم ترين سامانه هاي شكل 
گرفته در قانون جهش توليد مسكن است. اين سيستم 
با هدف توانمندسازي شهروندان ايران از طريق امكان 
انعقاد قراردادهاي مسكن - اعم از اجاره يا خريد - بدون 
نياز به واسطه، به ويژه مشاوران املاك، در نظر گرفته شده 
است. اين رويكرد نه تنها افراد را از انحصارهاي موجود در 
بازار آزاد مي كند، بلكه بار مالي مرتبط با معاملات مسكن 
را نيز به ميزان قابل توجهي كاهش مي دهد. قبل از معرفي 
سيستم خودنويسي، عقد قرارداد مسكن در ايران اغلب 
با رجوع به مشاوران املاك و صرف هزينه هاي بسيار بالا 
همراه بود كه به عنوان واس��طه بين مالك و مستأجر يا 
فروش��نده و خريدار عمل مي كردند. در اين چارچوب 
موجود، افراد غالباً با هزينه ه��اي گزافي براي خدمات 
مواجه مي شدند كه در بسياري از موارد تجربه تراكنش 
را به ط��ور قابل ملاحظ��ه اي افزايش نم��ي داد. فقدان 
شفافيت و دسترسي در بازار مسكن منجر به نااميدي و 
بي اعتمادي گسترده بين شهروندان شد و نابرابري ها را 
بيشتر كرد. در نتيجه، بس��ياري از مردم خود را در حال 
حركت در سيستمي غيرشفاف و پرهزينه ديدند كه به 
نفع آنها نبود. ايجاد اين نارسايي هاي سيستمي از سوي 

دولت منجر به درخواست اصلاحات و در نتيجه توسعه 
»سامانه خودنويس« تحت پوشش قانون »جهش توليد 
مسكن« ش��د كه به تصويب مجلس ش��وراي اسلامي 
رسيد.  »سامانه خودنويس« براي ارائه مكانيسمي براي 
ثبت قرارداد حوزه مسكن بدون نياز به رجوع به املاكي ها 
شكل گرفته است. ماهيت اين سيستم اين است كه به 
افراد اين امكان را مي دهد كه به طور مستقل قراردادهاي 
اجاره يا خري��د خود را پيش نويس كنن��د. هدف دولت 
ايجاد فرايندي ساده بوده كه هزينه هاي غيرضروري را 
حذف مي كرد و در عين حال اطمينان مي داد  قراردادها 

از نظر قانوني معتبر هستند و از سوی دادگاه هاي رسمي 
تأييد مي شوند. 

   ويژگي ه�ا و مكانيس�م كلي�دي س�امانه 
خودنويس

در محوريت س��امانه خودنويسي يك پلتفرم ديجيتال 
متمركز قرار دارد. اين پلتفرم دسترس��ي ب��ه الگوها و 
دستورالعمل هاي قرارداد را تس��هيل مي كند كه افراد 
مي توانند از آن براي ايجاد توافقنامه هاي خود استفاده 
كنن��د. همچنين با اس��تفاده از رويكرد خودنويس��ي، 
افراد در هزينه هاي مش��اوره اي كه به طور سنتي براي 
نهايي كردن قرارداد با نمايندگان املاك مورد نياز بود، 
صرفه جويي مي كنند. تأثير استراتژيك اين صرفه جويي 
قابل اغراق نيس��ت - كاهش حدود هزار و6۰۰ ميليارد 
توماني- هزين��ه براي ش��هروندان و مردمي كه درگير 
قراردادهاي مسكن هس��تند خود يكي از ويژگي هاي 

راهبردي سامانه خودنويس است. درضمن قراردادهايي 
كه از طريق سيستم خودنويسي ايجاد مي شوند از سوی 
مقامات قانوني به رسميت شناخته مي گردند و تضمين 
مي كنند اف��راد مي توانند اين قرارداده��ا را با اطمينان 
اجرا كنند. اين ويژگي اعتبار قراردادهاي خودنويس را 
افزايش مي دهد و پذيرش را بين مردم تشويق مي كند. 
ملموس ترين اثر سيستم خودنويس، آسودگي اقتصادي 
است كه به مردم ايران مي دهد. با دور زدن نياز به مشاوره 
ميانجي، افراد مي توانند معاملات مقرون به صرفه اي را 
انجام دهند كه امنيت حقوقي را قرباني نمي كند. بعلاوه، 

برآورد هزار و6۰۰ ميلي��ارد توماني كاهش هزينه مالي 
مردم در زمان عقد قرارداد، موجب كاهش هزينه هاي 

تحميلي به افراد هنگام اجاره يا خريد خانه نيز است. 
   رقابت فعالانه به جاي دلال ش�دن مش�اوران 

املاك با شكل گيري سامانه خودنويس
يكي از پيامدهاي غيرمستقيم و در عين حال قابل توجه 
سامانه خودنويسي، افزايش رقابت ميان مشاوران املاك 
است. با قدرت مش��اركت در معاملات مستقيم، نقش 
سنتي متخصصان املاك و مستغلات تكامل مي يابد. در 
مواجهه با كاهش كنترل بازار، اين مشاوران اكنون انگيزه 
دارند ت��ا كيفيت خدمات خود را براي جذب مش��تري 
افزاي��ش دهند. در نتيجه ش��اهد افزاي��ش عرضه هاي 
نوآورانه، بهبود خدمات به مشتريان و كاهش قيمت ها 

هستيم كه به نفع مصرف كننده است. 
معرفي س��امانه خودنويس در اي��ران بيانگر رويكردي 

دگرگ��ون كننده در ب��ازار مس��كن، تقوي��ت اعتماد، 
كاهش هزينه ها و توانمندسازي شهروندان است. گذار 
استراتژيك به دور از يك محيط واسطه انحصاري نه تنها 
مزاياي اقتصادي فوري ارائه مي ده��د، بلكه راه را براي 
چشم انداز مش��اوران املاك نيز رقابتي تر و نوآورانه تر 
هموار مي كند. اين سامانه با ش��فافيت و كاهش سهم 
واسطه گري در بازار مسكن، هزينه هاي تحميلي به مردم 
را كاهش داده است به نحوي كه تنها در چند ماه از آغاز 
به كار اين سامانه راهبردي، هزار و6۰۰ ميليارد تومان از 
هزينه هاي مردم در حوزه عقد قراردادهاي بخش مسكن 

كاهش يافته است. 
   كاهش هزار و۶00 ميليارد توماني هزينه مردم 

با سامانه خودنويس
كامران غضنف��ري، نماين��ده مجل��س در گفت وگو با 
»جوان« با اش��اره به اين موضوع كه سامانه خودنويس 
مثب��ت ارزياب��ي مي ش��ود و مي توان��د مزيت هايي به 
لحاظ كاهش مشكلات حوزه مس��كن برايمان داشته 
باش��د، تصريح كرد: همواره اين مش��كل وجود داشته 
كه واس��طه ها كه اينجا منظور همان مشاوران املاك 
هس��تند، به افزايش قيم��ت املاك دام��ن مي زنند. با 
واس��طه گري هايي كه صورت مي گيرد، گاهی ش��اهد 
افزايش قيمت هاي نامتعارف در حوزه مسكن هستيم. 
اين شرايط به ضرر خريدار و مستأجرهاست و افزايش 

هزينه  خانوارها را در بخش مسكن به دنبال دارد. 
وي ادامه داد: سامان دادن به مشكلاتي كه  بالا به آنها 

اشاره شد، ضرورت دارد. بهره گيري از سامانه خودنويس 
و حذف واسطه ها به از بين رفتن يا كمرنگ شدن يكي 
از دلايل افزايش قيمت مسكن و ملك در كشور منجر 

مي شود كه اهميت زيادي برايمان دارد. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: اينكه افراد بتوانند 
خودشان به صورت مس��تقيم و بدون واسطه به عنوان 
خريدار و فروشنده در سامانه خودنويس به عقد قرارداد 
بپردازند و معامله را انج��ام دهند، نقش عامل رواني كه 
باعث بالا رفتن قيمت ها مي ش��ود، كمرنگ مي شود. از 
س��وي ديگر، حق دلالي كه آن واس��طه يا همان بنگاه 
املاك دريافت مي كند نيز از بي��ن مي رود. تمامي اين 

موارد به معني كاهش هزينه  خانوارهاست. 
غضنفري گف��ت: وقتي بنگاهدار ي��ك درصد از قيمت 
معامله را از خريدار و فروش��نده اخذ مي كند، در واقع 
اين مبلغ روي قيمت معامله كشيده مي شود. حذف اين 

مبلغ طبعاً در كاهش قيمت ها اثر دارد. 
وي ادامه داد: با توجه به آنچه در بالا توضيح داده ش��د، 
كليت س��امانه خودنويس به نفع مردم خواهد بود، زيرا 
هزينه هاي آنه��ا را كاهش مي ده��د و مي توانند بدون 
واسطه و با سرعت بالايي به عقد قراردادها در بستر اين 

سامانه مبادرت كنند. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: يكي از نقش هايي 
كه برخي مشاوران املاك بازي مي كنند، اين است كه 
وقتي فروشنده اي ملكي را براي فروش عرضه مي كند، 
بنگاه كه قصد دارد ملك را به دس��ت بياورد، آن را كم 
ارزش جلوه مي ده��د و قيمتش را پايي��ن مي آورد. در 
ادامه، مش��اور املاك خطاب به فروشنده مي گويد اگر 
مي خواهي ملكت را نقد بفروشي، ما مشتري اي داريم 

كه آن را به فلان قيمت مي خرد. 
غضنف��ري گف��ت: بن��گاه املاك ب��ا صحنه س��ازي و 
جوس��ازي اي كه صورت مي ده��د، مل��ك را با قيمت 
پايين تر از حد عرف از فروشنده مي خرد و آن را مجدداً 
خودش به فروش مي رس��اند و س��ود مي برد. در اينجا، 
بنگاهدار غير از حق العمل كاري خودش كه اخذ مي كند، 
درصد قابل توجهي هم سود نامتعارف نصيبش مي شود. 
اين دلال بازي ها ب��ه افزايش قيمت ه��ا دامن مي زند و 
مشكلاتي را در حوزه ملك و مسكن به وجود مي آورد. 

وي ادامه داد: ش��رايطي كه توضيح داديم، در نهايت به 
نفع بنگاهدار و واسطه و به ضرر فروشنده و خريدار واقعي 
است. با استفاده از بس��ترهاي الكترونيك مانند سامانه 
خودنويس مي توانيم به اينگونه مباحث سامان دهيم و 

به نفع مردم عمل كنيم. 
اين نماينده مجلس خاطرنش��ان كرد: طبيعي اس��ت 
ك��ه بنگاه هاي ام��لاك مقابل گس��ترش اس��تفاده از 
س��امانه خودنويس مقاومت نش��ان  دهند، زي��را قرار 
است سود واسطه گري حذف شود و همه چيز به سمت 
شفافيت برود. دولت نبايد به اين مسائل اعتنايي كند. 
از آنجايي كه سامانه خودنويس پش��توانه قانوني دارد 
و به نفع مردم اس��ت، بايد گسترش اس��تفاده از آن در 

دستور كار باشد. 

بنگاه هاي املاك مانع ساماندهي بازار مسكن!

كاهش هزار و ۶00 ميليارد توماني هزينه قراردادهاي مسكن

اهمال كاري بانك مركزي در ابلاغ وام جديد 
ساخت مسكن به بانك ها آن هم براي تأمين 
مس�كن مردم، قابل پذيرش نيس�ت و بايد 
هرچه س�ريع تر در اي�ن بخش اق�دام كرد

جباركوچكينژاد
 عضو كميسيون برنامه، بودجه 

و محاسبات مجلس

 ام�روز در يك ش�هر متوس�ط، اگر كس�ي 
بخواهد تسهيلات دريافت و ماهانه منابعي 
را در ازاي وام دريافت�ي پرداخت كند، بايد 
700 ميلي�ون توم�ان منابع داش�ته باش�د 

بهروزمحبينجمآبادي
 عضو كميسيون برنامه، بودجه 

و محاسبات مجلس

طبيعي اس�ت كه بنگاه ه�اي ام�لاك مقابل 
گسترش استفاده از سامانه خودنويس مقاومت 
نشان  دهند، زيرا قرار است سود واسطه گري 
حذف شود و همه چيز به سمت شفافيت برود

كامرانغضنفري

 نماينده مجلس

  گفت وگوی»جوان« 
با كارشناس اقتصاد توسعه

 تسهيلات 800 ميليون توماني 
مسكن هيچ بار مالي جديدي 

به بانك ها تحميل نمي كند
س�پهر مهراب�ی، كارش�ناس اقتص�اد توس�عه معتقد 
اس�ت با توج�ه به اينك�ه مصوب�ه افزايش تس�هيلات 
س�اخت مس�كن از 550 ب�ه 800 ميلي�ون توم�ان بار 
مالي جدي�دي ب�ه بانك ها تحمي�ل نمي كند و س�قف 
تسهيلات مس�كن همان تكليف معين ش�ده در قانون 
معادل پرداخ�ت 20 درصد از تس�هيلات بانك ها براي 
تسهيلات ساخت مس�كن مورد نياز مردم است، لازم 
اس�ت ابلاغيه مصوبه مورد بح�ث هر چه س�ريع تر به 
بانك هاي عامل ابلاغ شود تا مردم از آن بهره مند شوند. 

تسهيلات ساخت مسكن جزو مهم ترين وام هايي است كه 
بايد در اختيار متقاضيان قرار گيرد. ش��واهد نشان مي دهد 
بانك ها تمايلي به انجام اين وظيفه قانوني ش��ان ندارند و از 
پرداخت تسهيلات تكليفي در اين حوزه اجتناب مي كنند. 

بر اساس قانون، بانك ها بايد ۲۰ درصد از تسهيلات خود را 
به حوزه مس��كن اختصاص دهند، اما آمارها نشان مي دهد 
آنها طي  سال هاي گذش��ته به اين وظيفه قانوني خود عمل 
نكرده اند. اين امر مش��كلات عديده اي براي مردم به وجود 
آورده اس��ت. در ش��رايطي كه خانوارها براي دسترسي به 
مسكن مناسب با دشواري مواجه هستند و مجبورند بخش 
زيادي از درآمد خود را به مسكن اختصاص دهند، حمايت 

ويژه از آنها مهم است. 
دولت بر اساس وظيفه اي كه قانوناً در زمينه تأمين مسكن 
مناسب براي مردم برعهده دارد، مصوبه افزايش تسهيلات 
ساخت مسكن از 55۰ به 8۰۰ ميليون تومان را بدون اعمال 
بار مالي جديد ب��ر بانك ها مصوب كرده اس��ت. اين مصوبه 
به بانك مركزي ابلاغ ش��ده اما به دس��ت بانك هاي عامل 

نرسيده است. 
ابلاغ نكردن مصوبه افزايش تسهيلات ساخت مسكن به 8۰۰ 
ميليون تومان به بانك هاي عامل، س��ردرگمي و نارضايتي 

مردم را در پي داشته است. 
سپهر مهرابي، كارش��ناس اقتصاد توس��عه در گفت وگو با 
»جوان« در ارتباط با عدم ابلاغ مصوبه افزايش تس��هيلات 
ساخت مسكن از 55۰ به 8۰۰ ميليون تومان از سوي بانك 
مركزي به بانك ه��اي عامل تصريح كرد: متأس��فانه برخي 
افراد ذي نفوذ كه در بخ��ش مديريت بانك ها فعاليت دارند، 
از موقعيت خودشان سوءاس��تفاده مي كنند. آنها به سمت 
بنگاهداري مي روند و از وظايف اصلي  و قانوني ش��ان غافل 

هستند. 
وي ادام��ه داد: برخي رؤس��اي 
بانك ها ترجيح ش��ان اين است 
كه به ج��اي ارائه تس��هيلات 
ساخت مسكن به مردم، سرمايه 
بانك را در پروژه هاي چندهزار 
ميلي��اردي ب��ه كار بيندازند و 
س��ودهاي كلان ببرند. سرمايه 
بانك ها عمدتاً در مؤسس��ات و 
صندوق هايي كه خودشان ايجاد 
مي كنند، ريخته  و از اين طريق 
ارزش افزوده نامش��روعي براي 

بانك ها ايجاد مي شود. 
اين كارشناس خاطرنشان كرد: 
نقش بانك مرك��زي از اهميت 
بالايي برخوردار است. بايد دست 
از تعارف بردارد و با مسئولان اين 
بانك ها با جديت برخورد كند. 
رويه اي را طي س��ال هاي اخير 
در كشور شاهد هستيم مبني بر 
اينكه رئيس بانك مركزي قبلًا 
خودش رئيس يكي از بانك هاي 
كش��ور بوده اس��ت، بنابراين او 
آشنايي و دوستي با رؤساي بانك ها دارد و به همين دليل با 

رودربايستي و تعارف با مسائل برخورد مي كند. 
مهرابي گفت: همان طور كه بالا توضيح داده ش��د، بانك ها 
تمايلي به انجام وظايف قانوني شان در حوزه مسكن ندارند 
و نمي خواهند به اعطاي تسهيلات ساخت مسكن مبادرت 
كنند. با توجه به دوستي و ارتباطي كه بين رؤساي بانك ها 
و رئيس بانك مركزي معم��ولاً وجود دارد، بانك مركزي در 
راس��تاي ابلاغ مصوباتي كه بر خلاف ميل بانك هاست گام 
برنمي دارد. وضعيت فعلي به نفع مردم و كشور نيست و بايد 

اصلاح شود. 
وي ادامه داد: به نحوي نوعي تعارض منافع را در شبكه بانكي 
كشور شاهد هس��تيم. وقتي رئيس بانك مركزي با رؤساي 
بانك ها دوستي دارد، قوانيني را كه به ضرر آنهاست به اجرا در 
نمي آورد. براي اين موضوع بايد چاره انديشي داشته باشيم. 
رئيس بانك مركزي نبايد بدون نظارت رها شود و هر كاري كه 
دلش مي خواهد، انجام دهد. قوانين وقتي مصوب مي شوند، 

بايد اجرايي شوند و دليلي براي مماشات وجود ندارد. 
اين كارشناس خاطرنشان كرد: وقتي قانوني به بانك مركزي 
ابلاغ شده است، بايد در دستور كار قرار گيرد و به بانك هاي 
عامل ابلاغ شود. نبايد در مقابل جوسازي بانك ها مبني بر 
عدم وجود بودجه و... كوتاه بياييم. طبيعي است بانك ها در 
مقابل قوانيني كه به نفع آنها نيس��ت، مقاومت مي كنند. از 
آنجايي كه قوانيني مانند افزايش تسهيلات ساخت مسكن 
در نهايت به نفع مردم است، دولت بايد مقابل فضاسازي هاي 

منفي بانك ها بايستد. 
مهرابي گفت: اعطاي تسهيلات ساخت مسكن به خانوارها 
بايد با جديت در دستور كار باشد. از اين طريق مي توانيم به 
افراد كمك كنيم خودشان به ساخت و ساز مبادرت و مشكل 
مسكن را برطرف كنند. ترجيح بانك ها اين است كه به جاي 
اعطاي تسهيلات ساخت مسكن به مردم به سرمايه گذاري 
در پروژه هاي كلان و سودده بپردازند و ارزش افزوده بالايي 
براي خودش��ان ايجاد كنند. در حالي كه نفع مردم در اين 
است كه زمين و تسهيلات دريافت  و به ساخت مسكن براي 

خودشان مبادرت كنند. 

گفتوگو

اعطاي تسهيلات 
ساخت مسكن 

به خانوارها بايد با 
جديت در دستور 

كار باشد. از اين 
طريق مي توانيم به 

افراد كمك كنيم 
خودشان به ساخت 

و ساز مبادرت و 
مشكل مسكن را 

برطرف كنند

سپهرمهرابی
كارشناس اقتصادی

شبكه بانكي از ابلاغ وام 800 ميليون توماني ساخت مسكن امتناع مي ورزد

تخلف آشكار شبكه بانكي در پرداخت تسهيلات ساخت مسكن 
هاديآموزگار
گزارشیک
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